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Milé sestry a bratia v Kristovi

Často počúvame otázku, čo je v kresťanstve a v náboženstve vôbec dôležitejšie. Či prikázania a

zákony, teda prísnosť, ktorá nás vedie k dodržiavaniu zákona, alebo naopak láska a odpustenie.

Kresťanstvo sa snaží usmerniť náš život, naše vzťahy, spolužitie, preto nás vedie k dodržiavaniu

určitých pravidiel. Pripomína nám Boha, ktorý stojí za týmito prikázaniami, vyzýva nás k ich

dodržiavaniu.

Biblickí Izraeliti mali svoj Zákon - Desatoro, ktoré bolo pre nich cestou, osvetľovalo im rôzne situácie

života. Na dodržiavanie zákonov mali zvláštnu triedu, učiteľov zákona, ktorí ho vysvetľovali. A okrem

nich sa dodržiavaniu zákonu upísala skupina farizejov, ktorí zo zákona spravili normu svojho života,

chceli aj ostatným ukázať, že sa dá zákon zachovať v každej situácii života. S týmto precíznym

dodržiavaním zákona mali sami nemálo problémov a tak si pomáhali – ak sa nedalo inak – dodržaním

zákona navonok, vonkajšími skutkami. Nezriedka pri tom dochádzalo k určitému pokrytectvu –

rozdielu medzi vonkajšími skutkami a skutočným vnútorným postojom. Okrem toho snaha

o dokonalé dodržanie zákona ich často privádzala k vyvyšovaniu sa nad ostatných. Dobro nekonali zo

snahy priblížiť sa k druhému človeku a k Bohu, skôr preto, aby sa mohli chváliť vlastnou

dokonalosťou. Okrem toho, prílišné koncentrovanie sa na dodržanie skutkov zákona v človeku

paradoxne ubíja tvorivosť a tým aj samotný vzťah k Bohu a druhému človeku.

My dnes už vieme, že k peknému spolužitiu a k naozaj naplnenému nábožnému životu nestačí zákon.

Je síce potrebný, ale potrebné je ešte aj niečo iné, nielen zákon samotný. Zákon samotný - aj keď jeho

dodržanie je potrebné - nám ešte nebude garantovať ozajstný vzťah k Bohu, ani k druhému človeku.

Toho si bol vedomý predovšetkým apoštol Pavol, ktorý nad Zákon postavil Krista – lepšie povedané

spôsob, ktorým Kristus samotný Zákon naplnil.

Aj v dnešnom evanjeliu Ježiš hovorí, že neprišiel zrušiť zákon, ale ho naplniť. Vyzýva nás, aby naša

spravodlivosť bola väčšia ako je spravodlivosť farizejov a zákonníkov. Ako máme slovám dnešného

evanjelia rozumieť? Chcel na nás Ježiš uložiť ešte väčšie jarmo ako bolo jarmo zákona? Ježiš na

rôznych prikázaniach Zákona nám dnes chce ukázať, že naplnenie zákona nespočíva len vo vonkajšom

skutku, ale vychádza z nášho vnútra, z nášho vzťahu k človeku a k Bohu. To, čo Ježiš priniesol, k čomu

nás vedie, je láska.

Je láska prikázaním? Niektorí si pomáhajú tým, že lásku označia za najvyššie prikázanie. Ale na

samotnom Ježišovi môžeme vidieť, že lásku nielen žiadal, nielen prikazoval, ale predovšetkým ju on

sám prinášal, inicioval. On sám ju priniesol svojim životom a smrťou. A tak aj nás zaviazal ešte

mocnejšie, ako sa to dá prikázaním.

Ak toto pochopíme, potom aj náš život sa môže stať tým Áno – Áno, Nie – Nie, o ktorom Ježiš hovoril

v súvislosti s prísahou. Veď celý život je výzva, na ktorú dávame odpoveď. Ak Ježiš žiada, aby naše



Áno voči životu bolo hlbšie, opravdivejšie - nechce nás nútiť, aby sme sa ešte viac namáhali, či už

cestou odriekania alebo prísnosti. Ježiš samotný nám ukazuje, že na prvom mieste má byť skutočné

otvorenie sa pre Boha a pre druhého človeka.

Pripomína to aj dnešnú spoločenskú situáciu. Mnohí sú už unavení z toho, že naša tridsaťročná cesta

za spoločnosťou postavenou na zákone, nás zatiaľ k lepšej spoločnosti nepriviedla. Nevnímame zatiaľ

ani rovnosť pred zákonom, ale hlavne sme nedokázali k zákonu pridať ešte niečo navyše. Nedokázali

sme zákon naplniť tým skutočným záujmom o život, o druhého človeka, o jeho dušu i telo. Namiesto

toho sme sa naučili hľadať zisk, najčastejšie aspoň ten krátkodobý. A tak sa nám spoločnosť rozpadá

na rôzne skupinové záujmy, v ktorých sa síce vieme vymedziť proti tým druhým, iným; ale nevieme

nájsť to, čo nás spája.

Viem, my kresťania nemôžeme zachrániť celú spoločnosť, ale môžeme v nej udržať nádej. Tým, že aj

my budeme šíriť Kristov postoj – naplnenie zákona - vo svojom okolí. Tým, že budeme s otvoreným

srdcom prichádzať k ľuďom okolo nás, aby sme naplnili zákon tak, ako ho napĺňal Kristus.

Viliam Arbet


